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BLOCS ENVELLITS I
ALGUNS EN MAL ESTAT

4Fa anys que Badalona
pateix les conseqüències
de tenir un parc d’habitat-
ge envellit. Hi ha hagut di-
ferents casos d’esfondra-
ments, com el del carrer
Granada, amb molt de res-
sò mediàtic. Malaurada-
ment, el cas del carrer Ca-
nigó s’ha saldat amb morts.
Segons l’últim cens de l’Ins-
titut Nacional d’Estadística
(2021), el 60% dels habi-
tatges familiars de Badalo-
na van ser construïts entre
el 1951 i el 1980.
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Quan faltava poc per a les onze del
matí de dimarts, als carrers de Ba-
dalona retrunyia un so que no feia
presagiar res de bo. I és que les si-
renes no enganyen. La magnitud
del rebombori, que es repetia
cada pocs minuts, feia intuir que,
malauradament, la tragèdia havia
tornat a colpejar la ciutat.  

L’interior de l’edifici número
9 del carrer Canigó, de cinc plan-
tes, s’havia esfondrat des del for-
jat fins als baixos. A dos quarts
d’onze, els Bombers rebien un
avís i 13 dotacions es personaven
al lloc dels fets. Als voltants de l’e-
difici s’hi van acumular els afec-
tats. Un total de 60 veïns –de l’e-
difici ensorrat i dels dos del cos-
tat–que van ser desallotjats amb
celeritat i que posteriorment van
ser derivats al casal del barri,
que es va habilitar per atendre’ls. 

GRAN DESPLEGAMENT 
Autoritats policials, polítiques i un
gran desplegament de mitjans de
comunicació s’apoderava d’a-
quest carrer. En un primer mo-
ment, i a falta d’informació, les
preguntes que es feia la gent era
si hi havia ferits i quines eren les
causes que podien haver provo-
cat el desastre. 

TRES VEÏNS DESAPAREGUTS
Les primeres informacions oficials
les donaven Bombers i l’Ajunta-

ment de Badalona a les 13 hores.
En aquells moments, s’estaven
fent comprovacions dels empa-
dronats a l’edifici i ja es parlava de
tres possibles persones que no
s’havien pogut trobar. D’altra ban-
da, l’edifici, del 1959, no tenia
cap expedient obert ni s’hi havia
registrat cap problema. La co-
berta de l’àtic havia col·lapsat i va
afectar totes les plantes, enfonsant

tots els menjadors. Tota la runa es
va acumular a la planta baixa, i ar-
ribava fins al primer pis.

24 HORES DE FEINA
A les sis de la tarda, el responsa-
ble del dispositiu dels Bombers,
José Manuel Escudero, i l’alcalde
de Badalona, Xavier García Albiol,
compareixien per fer una actua-
lització de la situació. Es calcula-
va que hi havia entre uns 60 i 90
metres cúbics de runa acumulats
a la planta baixa i, per retirar-los
i buscar si hi havia víctimes, serien
necessàries 24 hores de feina.
L’alcalde va afirmar que tres de les
persones empadronades a l’edifi-
ci continuaven desaparegudes i
que eren “joves o de mitjana edat”.
Pel temps transcorregut des de
l’incident, aquestes declaracions ja
apuntaven que aquests veïns no lo-

calitzats estaven a l’edifici en el mo-
ment de l’esfondrament.

ES CONFIRMEN LES MORTS
A les 8 del matí de dimecres es
confirmaven els pitjors presagis.
A la roda de premsa de seguiment
convocada als mitjans es feia pú-
blic que els Bombers havien tro-
bat tres cossos sense vida entre la
runa. Les víctimes eren un home
i una dona d’entre 30 i 40 anys i
una dona de 59 anys. El primer cos
es va trobar a les dues de la mati-
nada i els dos següents al matí.

DUES VÍCTIMES AMB FILLS
De les tres víctimes mortals, dues
tenien fills menors. L’home havia
estat pare feia menys d’un mes.
D’altra banda, una dona estra-
ngera vivia al bloc amb les seves fi-
lles. No tenen més família a l’Estat. 

POSSIBLE CAUSA DE L’INCIDENT
Al migdia de dimecres, Albiol
assegurava que una de les possi-
bles causes de l’esfondrament
havia estat la qualitat dels mate-
rials de construcció i també la
manca d’altres materials bàsics
per a un edifici, concretament a
la teulada. Amb relació als rumors
d’una possible obra que hagués
afectat l’estructura, el batlle va de-
clarar que no li constava. També
va afegir que l’edifici havia passat
la inspecció tècnica feia un mes.
L’Ajuntament va decretar tres
dies de dol a partir d’ahir dime-
cres, dia en què la plaça de la Vila
va acollir un minut de silenci en
record de les víctimes.

Albiol va confirmar 
que l’edifici havia
passat la inspecció
tècnica recentment

» La tragèdia sacseja un cop més Badalona, ara en forma d’ensorrament inesperat d’un bloc de pisos
» S’han decretat tres dies de dol per les tres víctimes mortals trobades al número 9 del carrer Canigó

Unesfondramentmortal

Rubén Hidalgo
BADALONA
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Llàgrimes de cocodril
per Pedro Jesús Fernández

OPINIÓ4Llàgrimes de cocodril és una ex-
pressió que es fa servir per referir-se al plor fals
o d'algú que no sent veritable pena o penedi-
ment. L'origen d'aquesta frase es basa en una
antiga creença que els cocodrils ploraven
mentre devoraven les seves víctimes, tot i que
es deu a una secreció que tenen als seus ulls.

A Badalona estem acostumats als desno-
naments que es produeixen cada dia. També
als esfondraments d’edificis per l’estat d’a-
bandonament i la precarietat de molts dels ha-
bitatges de la nostra ciutat. Ja és una cosa ha-
bitual i ningú intenta buscar una solució a
aquest greu problema.

Ara bé, quan passa una tragèdia com la que
acaba de succeir en una finca del carrer Cani-
gó, on tres persones han mort a causa de l'es-
fondrament de l'immoble on vivien, salten to-
tes les alarmes i això ens commou a tots i to-
tes i ens fa reflexionar sobre la importància de
la seguretat i la prevenció en les construccions. 

Els primers condols arriben de les autoritats,
ja que totes lamenten els fets, però no reconei-
xen que són morts evitables si es prenen mesures
preventives i s’ajuda els més vulnerables.

Tots volem expressar el nostre condol
més profund als familiars i amics de les vícti-
mes, així com el nostre suport i solidaritat. 

Les autoritats van més enllà, i totes elles ma-
nifesten que esperaran que es puguin esclarir
les causes d'aquest terrible accident i que, a con-
tinuació, es prendran les mesures necessàries
per evitar que accidents d’aquesta mena tor-
nin a repetir-se.

Ningú pot negar que l'habitatge públic, així
com un bon manteniment dels edificis, és una
qüestió clau per al desenvolupament social i
econòmic de la ciutadania, tant a Catalunya
com a la resta de l'estat espanyol. 

No obstant això, la realitat és que l'oferta
d'habitatge públic és molt inferior a la demanda
existent, i això genera situacions de precarie-
tat, exclusió i vulnerabilitat per a moltes per-
sones i famílies. 

En particular, la gent jove té greus dificul-
tats per accedir a un habitatge públic que els
permeti emancipar-se i viure amb dignitat, o

bé per trobar un lloguer que s'adapti a les se-
ves possibilitats econòmiques. 

Aquesta situació contrasta amb la de la ma-
joria dels països de la UE, on l'habitatge públic
té un pes molt més important en el parc resi-
dencial i es considera un dret fonamental.

Per això, els governs han d’impulsar polí-
tiques públiques que garanteixin l'accés uni-
versal a un habitatge públic de qualitat, just i
sostenible, com una eina per a la cohesió so-
cial i el benestar col·lectiu.

És inadmissible que els governs –local, au-
tonòmic i estatal– segueixin sense donar una
resposta adequada a la greu situació que viuen
milers de famílies, a Badalona i arreu, que no
poden accedir a un habitatge digne. 

Ignorar això, els problemes de l'habitatge,
només ens demostra la hipocresia d'aquells que
tenen la responsabilitat i l'obligació de vetllar
pel benestar de les persones més necessitades
i vulnerables, i hem d’exigir que es prenguin
mesures urgents i efectives per garantir el dret
a l'habitatge, com la mobilització del parc d'ha-
bitatges buits, la regulació dels preus del llo-
guer, la suspensió dels desnonaments sense al-
ternativa habitacional i la creació d'un fons so-
cial d'habitatges públics.

No podem fer cas omís d'aquesta situació,
que posa de manifest la falta de compromís i de
sensibilitat social dels que ostenten el poder i el
deure de protegir els drets i les necessitats de les
persones més desafavorides i desprotegides.

L'habitatge és una necessitat bàsica per a la
vida digna de les persones. Sense un lloc on viu-
re no es pot garantir l'accés a altres drets com la
salut, l'educació, la feina o la participació social. 

Per això, l'habitatge no pot ser tractat com
una mercaderia més, subjecta a les lleis del
mercat i a la voracitat dels especuladors.
L'habitatge ha de ser un dret que tenim totes
les persones, reconegut i protegit per les ad-
ministracions públiques. Calen polítiques
públiques que assegurin l'accés universal a un
habitatge adequat, assequible, segur i soste-
nible, que respecti la diversitat de necessitats
i preferències de la ciutadania.

No hem d’esperar-nos a una nova tragèdia.

En portada

Foto: Aj.

REACCIONS4Els grups munici-
pals de Badalona, el president de
la Generalitat i altres càrrecs polí-
tics de poblacions veïnes van ex-
pressar unànimement la seva pre-
ocupació per la tragèdia i el seu
condol als familiars de les víctimes. 

L’alcalde, Xavier García Al-
biol, va mostrar-se impactat quan
va explicar els fets. “Aquesta és una
notícia aterridora per a la ciutat i
ara el que toca és estar al costat dels
familiars amb víctimes i amb els ve-
ïns que s’han quedat sense habi-
tatge”, deia en conèixer la notícia.
També es mostrava colpit pels
fets el cap de l’oposició, el socialista
Fernando Carrera. En paral·lel,
Albiol afegia que aquest dijous
aprovaria un decret d’emergència
per agilitzar l’ajuda als afectats.

Per la seva banda, el president
de la Generalitat, Pere Aragonès, va
expressar el seu suport i va desta-
car la importància d’esclarir els fets
que van causar l’esfondrament de
l’edifici. “Consternat per la mort de
tres persones al tràgic accident
de Badalona. El meu condol i una
forta abraçada a les seves famílies
i amics, i tot el suport als afectats.

I també l’agraïment als serveis
d’emergència. Ara caldrà arribar
fins al final en la investigació de les
causes”, afirmava Aragonès.

D’altra banda, alguns partits de
l’oposició van fer algunes reivin-
dicacions respecte als problemes
d’habitatge. “A Badalona tenim un
greu problema amb la salut tècnica
del parc d'habitatges i cal un pla de

xoc per fer front a aquesta malal-
tia estructural que posa en perill
edificis i vides”, va afirmar Dolors
Sabater, de Guanyem. Aïda Llau-
radó, d’En Comú Podem, va re-
ivindicar la importància de tenir
un alberg per a emergències com
el que s’havia de fer a Pep Ventu-
ra, mentre que Alex Montornès,
d’ERC, va dir que “cal aprendre
d’aquesta tragèdia per identificar
problemes estructurals”.

Colpits i impactats
per la tragèdia

Albiol:  “És una notícia
aterridora per a la
ciutat, ara toca estar
al costat dels afectats”
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per Pere Aragonès, president de la Generalitat de Catalunya

Sempre endavant

Catalunya és la seva gent. La seva veu. La seva
mirada. Les il·lusions i els projectes de vida de
tots i cadascun de nosaltres, que hem decidit
fer d’aquesta petita part del món casa nostra.

Veus plurals que busquen oportunitats, mogudes per la
recerca de més benestar i més prosperitat. Mirades di-
verses que conflueixen en un horitzó compartit i que a
partir de valors comuns donen forma a la nació i impulsen
el país cap al futur. És així com estem veient créixer la Ca-
talunya dels vuit milions. Una Catalunya centrada en el
progrés de la ciutadania, que pensa en gran i que acon-
seguirà ser tot el que la ciutadania es proposi.

En la tasca quotidiana de donar forma a la nació,
cohesionar la societat i projectar el país cap al futur, els
mitjans de comunicació hi fan un paper del tot essen-
cial al costat de l’escola, del sistema de salut, dels ser-
veis socials i de la cultura i la llengua catalanes. Cata-
lunya és la suma de molts esforços compartits: el com-
promís de les institucions, la participació de la ciuta-
dania, l’empenta de les empreses, la implicació altru-
ista d’associacions i entitats, i, evidentment, els ima-
ginaris col·lectius i la informació veraç que aporta un
ecosistema comunicatiu modern i sense el qual no s’ex-
plica com ha avançat el país en l’àmbit social i nacio-
nal al llarg dels últims 40 anys.

En aquest marc de construcció quotidiana de la na-

ció, prenen sentit i importància projectes com ara Grup
Comunicació 21, el qual contribueix a enfortir un sis-
tema comunicatiu plural i divers i una societat més de-
mocràtica i lliure. El projecte explica el país des de la
proximitat, centrant-se en la ciutadania. Se situa en tot
moment al costat de la gent i, sense cap mena de dub-
te, contribueix a cohesionar la societat, a establir vin-
cles comunitaris i a crear xarxa. Perquè un país format

per mirades i veus diverses necessita un sistema de mit-
jans de comunicació que actuï d’altaveu, que tingui la
capacitat d’empoderar la ciutadania i que contribuei-
xi a estrènyer els marges i ampliar el centre de la so-
cietat per incloure-hi tothom.

Els diferents portals i capçaleres del Grup Comuni-
cació 21 són imprescindibles per entendre els canvis i
transformacions que ha experimentat el país en els úl-
tims 25 anys, sigui des dels projectes sectorials d’àmbit
cultural i comunicatiu o des de les capçaleres territorials

Línia, centrades especialment en l’àrea metropolitana
de Barcelona, o amb la visió de Catalunya al món. Can-
vis que constaten l’ambició i l’inconformisme del país i
que avui es tradueixen en la incorporació de més mes-
tres, més mossos i més personal sanitari que mai; en la
gratuïtat de l’educació de zero a tres anys i la reducció
de ràtios a les aules del país; en la regulació del preu del
lloguer i la incorporació de 10.000 pisos de lloguer so-
cial; en la integració de l’atenció social i sanitària; en la
gratuïtat dels productes per a la regla i permisos de do-
lor menstrual i dol gestacional; en l’energia renovable i
l’energètica pública; en el foment de l’ocupació i la re-
industrialització de l’economia, i en l’impuls de la llen-
gua i la cultura catalanes arreu, també en tot l’univers
digital i entre les generacions més joves. Uns canvis que
comencen a ser una realitat i que exemplifiquen la Ca-
talunya que estem construint.

Catalunya és un país que pensa en gran. Orgullós
de la seva gent, del seu esforç i talent, i de la seva em-
prenedoria i capacitat de superació. Amb totes les ga-
nes d’avançar, sempre endavant, que ens acosten a un
futur més just, més pròsper, més verd, més feminista
i plenament i irrenunciablement lliure.

Article publicat al número d’hivern 2024 
de la revista Comunicació 21.

“Sou imprescindibles per
entendre els canvis del país 

dels últims 25 anys”

NLes millors
perles

El turista francès Julien Navas va trobar-se un diamant de 7
quirats mentre visitava un parc d’Arkansas. La joia, de gran

valor, li regalarà a la seva promesa. Mai ningú li hauria dit que
fent turisme li hauria sortit l’anell de compromís gratis.

Dos turistes que viatjaven en un cotxe per una carretera
de l’Índia van aturar-se en veure creuar un elefant. La

seva decisió d’ajupir-se per fer-se un selfieamb l’animal
gairebé els costa la vida. Va estar a punt d’aixafar-los.

AEstepona, Màlaga, hi ha un president d’una comunitat de
veïns amb complex de ministre. S’ha posat un sou més alt

que el de la vicepresidenta del govern i ha decidit que el seu
càrrec li convalida el pagament de les quotes.

Un ramader de Cantàbria s’ha fet viral per carregar els
vedells acabats de néixer a la seva esquena i portar-los

d’excursió pel poble. Ho fa per transportar-los fins al seu
estable i evitar que se’ls mengin els llops. 

LA FOTORTVE
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S’esfondra un edifici de cinc plantes a 
Badalona: hi busquen persones atrapades1

2
Troben tres morts entre la runa 
de l’edifici esfondrat a Badalona

El canal, una ferida crítica 
al barri badaloní de la Mora

Albiol confirma que les obres del Pont 
del Petroli començaran l’abril de 2025

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Tres persones “joves i de mitjana edat” 
continuen desaparegudes del bloc esfondrat 

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@padrehayen: El triomf aclaparador de
Bukele a El Salvador envia un missatge al
món: el poble vota aquells qui els fan sen-
tir més sensació de seguretat.

@ElG0yit0: Això d’Alves és realment dece-
bedor. Un home que ho va guanyar tot,
que va tenir una carrera somiada i que tenia
la vida resolta va decidir carregar-s’ho tot.

#DaniAlves

@lfmltay: Que la primera artista a gua-
nyar per quarta vegada el Grammy a l’àl-
bum de l’any sigui una dona i sigui Taylor
Swift és tot un orgull.

#TaylorSwift #Bukele

Safata d’entrada

Hi ha amors que són difí-
cils, que poden acabar
en trastorns quan se sent

una necessitat imperant per l’al-
tre i que es poden convertir en una
tortura; amors complicats per di-
ferències que poden tenir moltes
causes.

Pasolini va confessar l’adora-
ció que sentia a Maria Callas: “Ets
com una pedra preciosa que es
trenca violentament en mil trossos
i després es reconstrueix a partir
d’un material més durador que el
de la vida, el material de la poesia”,
li va escriure. El seu mai no va ser
un amor complet com ella hauria
volgut, però sí que va ser intens,
profund i ple. “Amor meu, neces-
sito afecte i tendresa, soc tota
teva”. Ànimes sensibles i fràgils d’u-
na relació profunda i delicada;
una història d’amor impossible.

Entre la Violeta Parra i en
Gilbert Favre, una història d’amor
i bogeria, tots els idiomes van con-
fluir en un: la música. No hi ha-
via barrera que els impedís una
comunicació intensa que va mar-
car les seves vides sensibles, on la
gelosia, el xoc de temperaments i
les constants discussions els van
destrossar. “Run Run se’n va
anar al nord, no sé quan vindrà.
Vindrà per  l’aniversari de la nos-
tra soledat”.

Oriana Fallaci va perdre la
pau per sempre quan va conèixer
el polític i poeta grec Alexandros
Panagoulis. Es va salvar de la
pena de mort per l’intent d’assas-
sinat del dictador Papadopoulos,
elegit després d’un cop d’estat a
Grècia. Ella, periodista molt in-
fluent a Occident, li va confessar:
“Prometo desviar el vent en la

Amors intensos
per Francesc Reina

teva direcció”. A les seves abra-
çades no buscava el seu cos,
sinó la seva ànima, els seus pen-
saments, sentiments, somnis,
els seus poemes, pàgines dures,
crues i meravelloses.

Mai creuar el carrer per com-
prar un paquet de Ducados ha-
via estat tan decisiu per al co-
mençament d’una història d’a-
mor, va comentar l’humorista
Eugenio quan va anul·lar el seu
casament per casar-se amb
Conchita Alcaide. Però no va su-
perar mai la seva mort, no ho va
saber afrontar. Tot i que era un
home divertit, es va presentar
trencat a l’escenari el mateix dia
que va morir la seva dona; seriós,
sempre de negre, com acabat de
sortir d’un funeral, trist i fràgil,
va morir de pena.

La relació d’Antonio Mac-
hado amb la seva esposa-nena
Leonor Izquierdo, va ser la més
feliç de la seva vida. “Si la felici-
tat és una cosa possible i real –
el que de vegades penso– jo la
identifico mentalment amb els
anys de la meva vida a Sòria i
amb l’amor de la meva dona”. El
poeta, a la seva mort, va aban-
donar la ciutat, en una profun-
da depressió de la qual va trigar
set anys a recuperar-se.

Puig Antic va ser un dels
darrers condemnats a mort per
la dictadura franquista i l’últim
executat a garrot vil a l’estat es-
panyol, el 2 de març de 1974. Va

dedicar les últimes lletres a
Margalida Bover, la seva com-
panya. Ella va confessar que va
voler morir tres vegades en un
any. Volien tenir tres o quatre
fills i fer una casa molt gran per
a tothom, i se’n va anar tot a la
merda!

Luigi Tenco es va suïcidar el
mateix dia que va ser desquali-
ficat al festival de música de
San Remo, el més important d’I-
tàlia. La seva cançó contra la gu-
erra Li vidi tornare va ser cen-
surada per l’organització. En la
seva carta de comiat va deixar
clar que se n’anava com un acte
de protesta per la desil·lusió que
li va produir el públic.  “Els vaig
veure passar (va cantar), van dir
que tornarien aviat – la gent plo-
rava- i aquella nit, en un somni,
els vaig veure tornar”.

Israel no reconeix el dret a
l’objecció de consciència, els qui
ho al·leguen acaben presos. Són
vistos com a traïdors insubmisos
per la gairebé totalitat de l’esta-
blishment polític i militar (des del
1950 fins a aquest any, els ul-
traortodoxos no estaven obligats
a fer el servei). “Ens fan creure
que no tenim cap altra elecció
més que lluitar o fer el que sigui
per defensar-nos”, comenten els
combatents per la pau.

Canviaran les coses, serà
quan les societats s’estimin, en-
cara que, per això, encara estem
molt lluny.

Els semàfors

L’Ajuntament de Badalona 
ha anunciat que la CACI acollirà
el Conservatori i l’Escola de

Música Moderna de Badalona.
La UPC, que havia aparaulat 

un altre projecte amb l’anterior
govern local, ha acusat Albiol 
de menystenir la seva feina.

pàgina 6Aj. de Badalona

Aigües Ter-Llobregat ha anunciat
que les obres per arreglar les

grans fugues d’aigua a Badalona 
i Santa Coloma començaran al
setembre i trigaran dos anys. 
El projecte arriba després que
s’hagin perdut incomptables

litres d’aigua i costarà 36 milions.
pàgina 16A. Ter-Llobregat

L’Ajuntament de Montgat 
ha estat guardonat amb el

Premi Vela Social pel projecte
Esport Blau, un programa de
formació poliesportiva en

esports de vela per a alumnes
de 5è de primària de municipis

costaners de Catalunya.
pàgina 19Aj. de Montgat
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EQUIPAMENTS4L’Ajuntament
de Badalona va  anunciar diven-
dres que l’edifici de la CACI serà
la nova seu del Conservatori i
l’Escola de Música Moderna de
Badalona. L’alcalde, Xavier Gar-
cía Albiol, va assegurar que es vol
fer una aposta per convertir aquest
espai en un referent de la cultura
i va parlar de “la Ciutat de la Mú-
sica de Badalona”. 

Albiol va recordar que els edi-
ficis, tant de l’escola com del con-
servatori ,estan en “unes condi-
cions lamentables que no són
dignes del talent que hi ha”. Per re-
vertir la situació, es transformarà
l’edifici per acollir les entitats i tam-
bé es construiran diverses sales,
com ara un auditori d’unes 200
persones. Les obres podrien co-
mençar a principis del 2026.

EL PROJECTE DEFINITIU
Després de postular-se com a seu
del Museu del Còmic i, més re-
centment, com a centre tecnolò-
gic de la UPC, entre altres usos,

sembla que aquest podria ser el
projecte definitiu. L’espai busca in-
quilí des de fa prop de dues dèca-
des, sense que cap dels projectes
que s’havien presentat fins ara hagi
prosperat. Aquesta vegada és di-
ferent, expliquen des del consis-
tori, perquè la nova proposta no
depèn de la inversió ni de l’acord
de cap tercer. A més,  Albiol asse-
gura que el finançament no és un
problema: “Els diners, els tenim”.

Així doncs, el primer pas serà
convocar un concurs d’idees ar-
quitectònic, abans de l’estiu, per
després encarregar el projecte ex-
ecutiu i poder licitar les obres. En
l’escenari més “prudent”, Albiol
calcula que els treballs podrien co-
mençar a finals de 2025 o princi-
pis de 2026, amb una inversió de
vuit milions.

UN ESPAI AMB POTENCIAL
Pel que fa a l’espai, es tracta d’u-
na nau de 5.400 metres quadrats,
amb planta baixa i quatre plantes,
que podria acollir entre 25 i 30 au-

les, un auditori per a 200 perso-
nes i una aula d’estudi oberta a la
ciutadania. Això, explica Albiol,
permetrà augmentar l’oferta dels
dos centres des del punt de vista
qualitatiu i quantitatiu, amb més
alumnes i millors condicions. Ac-
tualment, el conservatori i l’esco-
la de música reuneixen uns 800
alumnes, una xifra que podria
créixer en un 50% més en la nova
ubicació. De fet, ara per ara hi ha

llista d’espera per poder matricu-
lar-se dels estudis musicals que
ofereix la ciutat. 

POLÈMICA AMB LA UPC
Pel que fa a l’acord preexistent
amb la UPC, l’alcalde va dir que
només s’havia signat una decla-
ració d’intencions que no els com-
promet i que ja s’havia comunicat
als responsables de la universitat
que el seu projecte no tirava en-

davant. Albiol detalla que no es-
tava d’acord amb fer una inversió
per a un tercer quan hi ha ins-
tal·lacions municipals que “ca-
uen a trossos”.  D’altra banda, la
UPC  acusa Albiol de no respectar
els terminis pactats per negociar
els termes econòmics de l’acord i
de no haver informat formalment
de la seva decisió final, “menys-
tenint” la feina que s’estava fent
per tirar endavant el projecte.

LaCACI acollirà la ciutatde lamúsica
» L’Ajuntament ha anunciat que l’edifici serà la seu del Conservatori i l’Escola de Música Moderna
» L’espai fa dues dècades que no té un projecte ferm i es preveu que el 2026 comencin les obres

Imatge de l'antiga fàbrica CACI. Foto: Albert Segura/ACN

Drets socials | Retard per empadronar migrants
Badalona és una de les 35 ciutats que més dificulten l’empadronament a
migrants. Segons ha denunciat Comissios Obreres, aquests ajuntaments

retarden els tràmits més del necessari i no els atenen correctament. 
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No es concediràn llicències  a
pisos turístics durant un any

HABITATGE4L’Ajuntament de
Badalona suspendrà durant un
any l’atorgament de llicències
de pisos turístics. Ho aprovarà al
ple d’aquest dilluns després de la
publicació del decret del Govern
que regula l’activitat i que insta
els ajuntaments a fixar, abans de
cinc anys, les condicions per po-
der renovar les llicències vigents
o obtenir-ne de noves. 

Tot i que la suspensió no era
necessària per revisar la regula-
ció municipal, Badalona actua
així per evitar “una allau de sol·li-
cituds” durant aquest impàs.
Santa Coloma, població veïna,
també ha suspès llicències i a Bar-
celona existeix una normativa
“molt més estricta”, es justifica el
govern del PP. L’objectiu de la fu-
tura regulació és fer de Badalona
una ciutat “atractiva per als tu-
ristes” i que això sigui compati-

ble amb la convivència.  Actual-
ment, Badalona té “només” 200
pisos amb llicència d’habitatge
d’ús turístic perquè “la normati-
va municipal del 2015 ja és força
restrictiva”, segons detalla el con-
sistori. Tot i això, el decret del Go-
vern inclou Badalona en el llistat
de municipis on el sector estaria
subjecte al règim de llicència ur-
banística prèvia i, per tant, a la
implantació d’una nova taxa.
Mentre estiguin suspeses les lli-
cències, doncs, l’Ajuntament re-
visarà l’ordenança vigent per
adaptar-la al nou context.

ERC, per la seva banda, ha
demanat al  govern local que des-
tini una part de l’augment de la
plantilla de l’Ajuntament a ins-
peccionar i sancionar, si s’es-
cau, els habitatges que estiguin
de manera irregular a platafor-
mes com Airbnb.

MÀGIA4El Festival Internacional
de Màgia Memorial Li-Chang de
Badalona arrenca aquest cap de
setmana i estendrà la màgia a tots
els racons de la ciutat durant tot el
febrer amb espectacles als teatres
i també activitats ciutadanes. 

Un dels principals atractius de
la programació d’aquest any és el
mag coreà Young-Min Kim, un
dels caps de cartell de les gales in-
ternacionals del 23, 24 i 25 de fe-
brer.  Young-Min Kim és Premi
Mundial de Màgia i el director ar-
tístic del festival, Enric Magoo, de-
fineix els seus espectacles com a
“màgia mística”. Al seu costat hi
haurà altres mags de renom com
els joves il·lusionistes malaguenys
Javi Cruz i Anahí o els mentalis-
tes Javier Luxor i Irene Lové.

Les gales internacionals del
festival de màgia de Badalona
completen el seu cartell amb els
russos Elena Gordeeva i Vadim
Gordeev, amb un espectacle de
màgia teatral, i el francès Gerald
Le Guilloux, amb un show de
màgia clàssica. “És el cor del fes-
tival”, ha dit Magoo sobre aques-
tes gales, que arribaran ja ben en-
trada la programació del festival.
Abans, i durant tot el mes de fe-
brer, la màgia s’escamparà per Ba-
dalona en diferents formats, amb
una programació “fantàstica i

atrevida”. Magoo en destaca el
conjunt d’espectacles programats
als teatres, però també la “pro-
gramació interna” per fer la mà-
gia més accessible a tots els pú-
blics. En aquest sentit, destaquen
nombroses actuacions a les bi-
blioteques, tallers de màgia, acti-
vitats vinculades amb la literatu-
ra, un curs d’il·lusionisme per a do-
cents o un taller de màgia solidà-
ria, que es fa a través d’una enti-
tat social de la ciutat que atén per-
sones en risc d’exclusió social.

En l’àmbit solidari, el festival
també preveu una gala solidària
per al pròxim 3 de març, que es
nodreix de joves promeses i que

destina la recaptació a finalitats so-
lidàries. En aquest cas, els diners
que es recullin serviran per fi-
nançar una iniciativa que acosta la
màgia a hospitals oncològics in-
fantils, orfenats, leproseries i es-
coles aïllades del Senegal.

LI CHANG I MENCIÓ HONORIFICA
L’organització del festival lliurarà
dos reconeixements. A banda del
premi Li-Chang a millor mag se-
gons el criteri del públic, s’entre-
garà la menció honorífica en re-
coneixement a la carrera artística.
Eligio Palomino, conegut  com a
Magic Trebol, ha estat l’escollit per
rebre el guardó.

Imatge de l’anterior edició del Li-Chang. Foto: Teatre Zorrilla

El Li-Chang portarà a Badalona
un dels millors mags del món

Badalona vista des del mar. Foto: Albert Segura/ACN
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El PSC de Badalona aposta per am-
pliar l'L1 del metro a la ciutat i que les
obres no es demorin més en el
temps.Durant els darrers dies, el presi-
dent del grup municipal del PSC, Fer-
nando Carrera, ha mantingut diverses
reunions, tant al Parlament com des del
mateix grup municipal amb membres
de la Taula de Mobilitat de Badalona. 

Durant les reunions, el cap de l'opo-
sició a l'Ajuntament de Badalona ha
deixat clar que aquesta desitjada am-
pliació no es pot retardar més en el
temps, apostant per reduir-ne els ter-
minis i l’afectació i que el projecte
quedi, paisatgísticament, el millor pos-
sible al Parc de Montigalà. A més, el PSC
aposta per intentar reduir al màxim les

afectacions als entorns de les escoles
Llibertat i Joan Llongueres. 

Carrera considera que les cotxeres
han d'estar ubicades a Badalona –és ob-
ligatori perquè es tractaria d'un inici de
línia–, però aposta perquè els tallers
s'ampliïn a Bellvitge i reduir l'espai d'a-
fectació a l'entorn natural del parc de
Montigalà. Carrera ha assenyalat que

l'ampliació de l’L1 està pendent del pro-
jecte de finalització per part de la Gene-
ralitat de Catalunya. “No podem esperar
més, perquè els nostres barris necessi-
ten aquesta ampliació del metro de ma-
nera urgent. L'aposta del PSC és fer
arribar el metro als barris de Montigalà,
Sant Crist i Bufalà, i no demorar més
aquestes obres”, conclou Carrera.<

El president del grup municipal del
PSC, Fernando Carrera, ha visitat
les obres de millora als parcs de Can
Solei i Ca l'Arnús.

Els treballs, a càrrec de l'Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB) i amb
un import de 550.000 euros, han con-
sistit bàsicament en la recuperació de
l'antic sistema de reg de la finca agrí-
cola original del parc, la millora de la
vegetació i l’accessibilitat i la restau-
ració, neteja i pavimentació de les
grutes del parc. 

Per a Carrera, els treballs han per-
mès fer un rentat de cara a aquest
pulmó verd de Badalona. Tot i aques-
tes millores, però, el PSC considera que

al parc li manca vida, activitat i segure-
tat. "Tenim un parc poc aprofitat, on es
podrien dur a terme des d'activitats
culturals, com un cicle de vermuts mu-
sicals els diumenges al migdia, fins a
activitats educatives adreçades als es-
colars de la ciutat", diu Carrera.

D'altra banda, el cap de l'oposició
a l'Ajuntament de Badalona ha recla-
mat al govern un pla urgent per tal de
donar vida als edificis situats dins del
parc, com la Torre Arnús o la Casa
Clara. "Tenim edificis que estan caient
i no tenim cap projecte per remode-
lar-los", critica. Un altre tema que el
preocupa és la seguretat al parc, so-
bretot en horari nocturn.<

Carrera: “No podem permetre que 
es dinamiti l'ampliació de l'L1a Badalona”

BADALONA

Carrera visita els parcs de Can Solei i Ca l'Arnús 
per conèixer les millores que hi ha fet l'AMB
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Carrera manté una reunió amb l'alcalde de
Montcada sobre el veïnat del Bosc d'en Vilaró

El president del grup municipal del
PSC a Badalona, Fernando Carrera,
ha alertat de l'onada de robatoris
que està vivint el barri de la Mora.

Carrera s'ha mostrat preocupat
pels darrers robatoris, que han pro-
vocat una reunió urgent dels matei-
xos veïns, aquest diumenge passat.
Segons l'AV La Mora, durant els dar-
rers dies s'han produït una vintena de
robatoris en aquesta zona de Bada-

lona i això ha fet créixer, de manera
notable, la sensació d’inseguretat al
barri. 

Durant el ple d'aquest dilluns, Car-
rera ha demanat al govern del PP un
pla de xoc urgent per aturar aquesta
onada de robatoris. Carrera ha instat
a no esperar a dijous, quan l'alcalde
té previst assistir a la Mora, per tal
d'engegar aquest pla de xoc amb
més patrulles de seguretat.<

Carrera demana 
al govern del PP un 
pla de xoc contra la
inseguretat a la Mora

@fercarreralopez

@PSC_Badalona

@pscbadalona

El president del grup mu-
nicipal del PSC, Fernando
Carrera, ha mantingut una
trobada amb l'alcalde de
Montcada i Reixac, Barto-
lomé Egea, i una part del
seu equip. 
Durant la reunió, s'han

abordat diversos temes
que afecten els dos muni-
cipis, com la situació del
veïnat del Bosc d'en Vi-
laró, a la muntanya de la
Vallesana. Tant l'alcalde
de Montcada i Reixac com
el president del PSC a Ba-

dalona comparteixen que
no es poden deixar sols
els veïns, però tampoc
generar falses expectati-
ves, remarquen des del
PSC badaloní.
Cal recordar que una

part d'aquestes cases, i on
Badalona i Montcada com-
parteixen terme munici-
pal, van ser construïdes els
anys 70, i ara estan amena-
çades de demolició. 
D'altra banda, durant

la reunió també s'ha abor-
dat la coordinació en ma-

tèria de seguretat dels
dos municipis i l'actual si-
tuació del barraquisme a
la llera del riu Besòs. 
“A partir d'avui co-

mencem una sèrie de re-
unions amb alcaldes i
alcaldesses del PSC d'ar-
reu de Catalunya per tal
de recollir idees i propos-
tes que volem demanar
per a Badalona a altres
administracions supra-
municipals", ha explicat
el líder dels socialistes
badalonins. Fo
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El PSC organitza el seu
"dissabte roig" per fer
arribar el seu missatge 

a tota Badalona

El Partit dels Socialistes de Badalona
va organitzar aquest cap de setmana
el seu "dissabte roig". Per aquest
motiu, una quarantena de militants so-
cialistes van fer arribar els canals de di-
fusió del PSC de Badalona amb tríptics
que es van repartir, a la mateixa hora, a
la majoria dels barris de la ciutat. 

"Estem rebent moltes queixes de se-
guretat. N'hem rebut moltes de mante-
niment, de brutícia... Rebem queixes de

tota mena i, fins i tot, també situacions
personals de gent que no sap on anar",
diu Fernando Carrera. La voluntat del
PSC de Badalona és continuar en con-
tacte amb els veïns, expliquen, per fer
una “oposició útil”.  

Carrera lamenta que avui dia en-
cara els arribin queixes sobre els àm-
bits que el govern del PP considera una
prioritat i ho atribueix, diu, al fet que no
s'aprecien “millores a la ciutat”.<
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L’aigua
que no arriba

4Dediquem un suplement especial
a la situació de sequera que patim

4 Expliquem la gravetat del moment,
el pla per fer-hi front i les mesures de futur

Suplement especial
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LA SITUACIÓ4El sistema Ter-
Llobregat ha entrat en fase d’e-
mergència. La decisió s'havia
anat posposant durant els últims
mesos perquè les reserves d'aigua
dels embassaments es mantenien
lleument per sobre del 16%, el lí-
mit marcat per actuar. Però amb
les últimes dades recollides, les
autoritats han optat per no ajor-
nar més un fet que era inevitable
en el context de manca de pluges.
Barcelona i l’àrea metropolitana
estan en emergència per seque-
ra des de l’1 de febrer. 

Va ser el mateix president de
la Generalitat, Pere Aragonès,
acompanyat del conseller d’Ac-
ció Climàtica, David Mascort, qui
va anunciar la decisió, després
d’una reunió extraordinària de la
Comissió Interdepartamental
de Sequera. Aragonès va “reco-
nèixer i agrair” la posició de la
ciutadania, “que ha entès que es-
tem en una situació absoluta-
ment excepcional i que calia
prendre mesures d'estalvi a les
cases”, i va destacar que “el con-
junt d'aquest esforç, al costat de
les inversions i de l'activació de
l'aigua provinent de dessalinit-
zadores i de la regeneració, ens
ha permès que l'entrada a la
fase d'emergència al sistema
Ter-Llobregat s'hagi retardat
quinze mesos”.

EMBASSAMENTS AL LÍMIT
Tot i l’esforç d’uns i altres, fi-
nalment la manca de pluges a
Catalunya ha forçat l'entrada en
emergència del sistema Ter-Llo-
bregat, del qual depenen 202
municipis i prop de 6 milions de
persones. Però la situació no és
dramàtica només a Barcelona i
a l'àrea metropolitana, perquè el
conjunt dels embassaments de
les conques internes de Catalu-
nya ha baixat per primera vega-
da del 16%. I alguns embassa-
ments estan molt per sota d’a-
questa xifra, en situació crítica.

El sistema Ter-Llobregat, ali-
mentat pel pantà de Sau, el de
Susqueda, el de Sant Ponç, el de
la Llosa del Cavall i el de la
Baells, es manté encara lleu-
ment per sota dels mínims, però
en altres casos, com el de l'em-
bassament de Darnius-Boadella,
fa mesos que s’està en emer-
gència i ara les reserves se situ-
en al 12%. Encara pitjor està
l'embassament de Sau, al 4,8%,

un mínim històric. O el de Riu-
decanyes, amb un 2,9% del total
d’aigua que pot contenir.  

La majoria d'embassaments
continuen retrocedint, com ara
el de Siurana, que se situa al
3,4%, molt a prop del mínim his-
tòric de l'any 2000 (0,9%). La
Llosa del Cavall també va a la
baixa, amb un 17,2% de reserves,
cada vegada més a prop del va-
lor mínim registrat durant la
sequera del 2008 (12%). El de la
Baells, al 21,2%, també emma-
gatzema cada vegada menys ai-
gua i ja està pràcticament a ni-
vells de la sequera de fa una dè-
cada i mitja (20,4%) i de la del
2005 (18,7%).

Només tres dels nou embas-
saments han registrat lleugers in-
crements en volum en els últims
mesos: és el cas de Foix, que s'a-
llunya del mínim registrat el se-
tembre de l'any passat (47,6%) i ja
passa del 56%. Susqueda està en
el 21,2%, un valor superior al mí-
nim del 17,8% del novembre del
2023, i Sant Ponç ha pujat del 26%
al 27,6% en els últims tres mesos.

LA PITJOR SEQUERA
La sequera és un període extens
de temps en el qual un territori
pateix una deficiència en el sub-
ministrament d'aigua. General-
ment, passa quan plou per sota

del que és habitual. A Catalunya,
les pluges tenen un caràcter ir-
regular, alternant llargs períodes
d’absència amb episodis de plu-
ges torrencials, fruit del clima
mediterrani, la qual cosa ens fa
especialment vulnerables a pa-
tir episodis de sequera, espe-
cialment a les conques inter-
nes, que és on es concentra el

gruix de la població (més del
80%) i on només es disposa del
40% de l’aigua que hi ha a Ca-
talunya (essencialment la que és
als embassaments, als aqüífers i
a dins dels pous). La greu se-
quera actual, que comprèn el pe-
ríode entre el 2021 i l’actualitat,
és la més severa que ha patit Ca-
talunya des que se’n tenen re-
gistres, o sigui, des de l’any 1905.

Des de llavors, han sigut di-
versos els episodis de sequeres
que han afectat Catalunya. Un
dels més importants és el que va
colpejar el nostre país i el conjunt
de la península Ibèrica entre el

1944 i el 1950, que va motivar
restriccions en el subministra-
ment a diverses poblacions i du-
rant diferents períodes. El 1953
només va ploure la meitat del que
era normal i les restriccions en el
servei van arribar a Barcelona, on
a mitjans de maig van començar
talls en el subministrament d'ai-
gua als habitatges durant un
30% de les hores del dia. Els anys
1973, 1985, 1988 i 2008 Catalu-
nya va patir diversos episodis de
sequera rigorosa que van provo-
car restriccions importants en el
subministrament, i els talls van
estar a punt d'afectar la capital,
fins que va ploure. 

ESFORÇOS EXTRA
Per lluitar contra les conse-
qüències de la sequera, tant l’ac-
tual com les futures, el president
Aragonès va remarcar que “es re-
forçarà encara més la producció
d’aigua a través de les dessali-
nitzadores i l'obtenció d'aigua via
regeneració”, amb mesures a
curt termini i també inversions
sobre el seu volum. Alhora, va
anunciar que s’està intensifi-
cant la col·laboració i el suport
econòmic als ajuntaments i ad-
ministracions locals “per a obres
d’emergència, des de la moder-
nització de les xarxes fins a la re-
cuperació de pous”.

Emergència per sequera 
» El sistema Ter-Llobregat ha entrat en emergència per la manca d’aigua als embassaments 

» La situació de sequera actual és la més severa que ha patit Catalunya des que se’n tenen registres 

La situació dels embassaments de les conques internes és crítica des de fa mesos. Foto: Jordi Borràs/ACN

Només tres dels nou
embassaments 
registren lleus
increments d’aigua

16%
L'emergència 
s’ha decretat quan les
reserves han caigut per
sota d’aquest llindar

L’aigua que no arriba
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EL PLA DE SEQUERA4Un cop de-
cretada l'emergència al sistema
Ter-Llobregat, s'activen les me-
sures aprovades pel Govern per a
una situació extrema als 202 mu-
nicipis de les conques internes,
que afectaran un total de sis mi-
lions d’habitants. El Pla Especial
de Sequera preveu tres nivells
d'emergència que s'aniran de-
cretant en funció de l'evolució
de les reserves d'aigua. 

MESURES IMMEDIATES
Independentment de la fase en
què ens trobem, l’entrada en un
escenari d’emergència ja inclou la
reducció a 200 litres per habitant
i dia de la dotació màxima, una
quantitat que pot baixar fins als
160 litres en cas d’emergència ex-
trema. Aquesta xifra té en comp-
te el consum domèstic, les activi-
tats econòmiques, els centres sa-
nitaris, els usos municipals i les
pèrdues a les xarxes de distribu-
ció, entre altres.  

S’estableix la reducció del 80%
del reg agrícola, del 25% dels con-
sums d’aigua dels usuaris indus-
trials i la reducció del 25% en el
consum en els usos recreatius. Pel
que fa al consum a les llars, es re-
comana que se situï al voltant
dels 90 litres per habitant i dia.

De moment, no es preveuen
reduccions de pressió a les llars ni
suspensions temporals en la pres-
tació del servei d’abastament. De
fet, la directora general de Barce-
lona Cicle de l'Aigua, Cristina Vila,
ha assegurat que l'abastament
domiciliari no afectarà els barce-

lonins fins a la tercera fase, que po-
dria arribar al juliol si es manté la
tendència actual de poca pluja i
que implicaria un límit de 160 li-
tres per habitant i dia. Però abans
d’arribar a aquest punt, segons la
directora, ja s’haurien pres altres
restriccions i mesures, o fins i tot
haurien arribat vaixells amb aigua. 

En aquest context, les admi-
nistracions locals poden establir li-
mitacions o prohibicions addi-
cionals a l’ús de l’aigua en ins-
tal·lacions esportives, públiques o
privades, i als espais lúdics. Tan-
mateix, el Govern sempre podrà
permetre excepcions puntuals i de-
tallades a les limitacions o prohi-
bicions per raons d’interès públic.

ACTIVITATS PROHIBIDES 
En situació d’emergència, s’activa
la prohibició de l'ús de totes les

dutxes de les platges catalanes.
També queden prohibides les ac-
tivitats que impliquin l'ús d'aigua
susceptible de consum humà,
com ara les pistes de gel, les festes
d'escuma o els jocs d’aigua. Així
mateix, queda prohibida la nete-
ja de qualsevol mena de vehicle,
excepte que es faci en establi-
ments comercials de neteja de
vehicles que comptin amb siste-
mes de recirculació de l'aigua.

Quant a projectes i activitats
afectats per la situació, l’ACA va-
lorarà la compatibilitat del projecte
o activitat amb les restriccions
derivades de l’estat d’emergència
segons el Pla de Sequera. En qual-
sevol cas, queda en suspens el fun-
cionament de les noves explota-
cions ramaderes o l’ampliació de
les existents mentre no es garan-
teixi la disponibilitat d’aigua per
assegurar el benestar animal.   

CABALS D’EMERGÈNCIA  
Mentre duri aquesta situació, s’a-
plicaran cabals d’emergència als
rius Muga, Ter i Llobregat, amb
l'objectiu de preservar més aigua
als embassaments de les con-
ques internes. Aquesta reducció
del cabal dels rius està validada
pels tècnics i, a banda d’assegurar
la disponibilitat de l’aigua per als
embassaments, garanteix la re-
versibilitat de l’impacte de la me-

sura sobre la biodiversitat dels
trams de rius afectats. 

PRIMERA FASE
Mentre els embassaments tin-
guin reserves d’aigua de 100 hm3,
equivalent a un 16,3%, el consum
d’aigua es mantindrà en els 200
litres per habitant i dia. En aques-
ta fase, les piscines cobertes que
estiguin incloses al cens d'equi-
paments esportius de la Genera-
litat es podran reomplir sempre
que es redueixi el consum d'aigua
de la resta d'instal·lacions. La
resta de piscines, com les privades
o les dels hotels, no es podran re-
omplir ni totalment ni parcial-
ment. Tampoc les piscines co-
munitàries o les de balnearis.
Quant al reg de camps de gespa
destinats a l'esport federat, està
permès, però només amb aigua
regenerada o freàtica que no com-
peteixi contra l'abastament do-
miciliari, i sempre que es com-
pensi amb altres mesures d'estalvi
a dins de les instal·lacions.  

Es permet el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica
per evitar l'estrès hídric i que
aquest caigui o mori, ja que es vol
preservar també el seu ús com a re-
fugis climàtics de cara a l'estiu. Pel
que fa a les fonts ornamentals, llacs

artificials i altres elements d'ús es-
tètic d'aigua, en emergència en
queda prohibit l'ompliment total
o parcial, amb l’excepció d'aquelles
basses que serveixen de refugi de
fauna en perill d'extinció i de fau-
na destinada a la recuperació de les
espècies autòctones en les masses
d'aigua, que es poden omplir amb
la mínima quantitat d’aigua in-
dispensable procedent de la rege-
neració o del freàtic.

SEGONA FASE
En cas que les reserves d’aigua ar-
ribin als 67 hm3, equivalent al
10,95%, el consum es restringirà
a 180 litres per habitant i dia. En

aquesta segona fase, si un centre
esportiu volgués reomplir la pis-
cina, les dutxes de les instal·la-
cions s'haurien de tancar. En el cas
de les piscines descobertes desti-
nades a l'ús de l'esport federat, no-
més podran mantenir-se obertes
si el centre tanca les dutxes per
compensar el consum, ja que,
segons ha apuntat l'executiu, l'ai-
gua d'aquestes s'evapora molt
més fàcilment. Pel que fa al reg
dels camps de gesta per a l'esport
federat, es permetrà l'ús d'aigua
regenerada o freàtica, però els
equipaments hauran de tancar les
dutxes si volen regar. Es perme-
trà també el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica.

TERCERA FASE
Si els embassaments arriben als
33 hm3, el 5,4% de capacitat, en-
trarem en la tercera fase d’e-
mergència i el consum per litre i
dia s’haurà de reduir a 160 litres
per habitant i dia. En aquest es-
tadi, el més restrictiu que preveu
l’emergència, el Govern orde-
narà el tancament de les dutxes
de totes les instal·lacions espor-
tives i, a més, quedarà prohibit
regar els camps de gespa, així
com omplir o reomplir les pisci-
nes d’aquestes instal·lacions. 

Comhi farem front?
» La primera fase d’emergència preveu la reducció del consum a 200 litres per habitant i dia

» El reg dels parcs, les activitats esportives i les recreatives es veuran afectades per les restriccions 

Les piscines privades no es poden reomplir, però es permeten les esportives amb algunes limitacions. Foto: Aleix Freixas/ACN

Barcelona impulsa
l’ús de l’aigua freàtica

4Mentre duri l’emergèn-
cia, l’Ajuntament de Barce-
lona limitarà el reg a la “su-
pervivència” i farà servir ai-
gua no potable. Els serveis
de neteja també es man-
tindran només amb aigua
freàtica. En aquest sentit,
s’avancen les obres per
aconseguir 200 milions de li-
tres més d’aigua d’aqüífers. 

L'abastament a les
cases no afectarà 
els barcelonins fins al
nivell  3 d'emergència

1

2

3
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Fernando Cabello / Director de Serveis del Cicle de l'Aigua de l'AMB

A banda de coordinar la tasca dels ajuntaments i de promoure la reducció del
consum d’aigua, l’AMB aporta 1.600 litres per segon d’aigua regenerada al riu
Llobregat per garantir l’abastament. En parlem amb un dels seus responsables.

Hi ha un risc real que es re-
dueixi la pressió a les ai-
xetes de les llars?  

Estem treballant a nivell tècnic amb
les companyies amb l’objectiu de
poder reduir la pressió, però només
en aquelles zones del territori on el
consum sigui més alt i no hagi fun-
cionat cap altra mesura per reduir la
dotació. Només en aquests casos mi-
rarem de rebaixar la pressió.

No serà una mesura generalitza-
da, doncs. 
En cap cas. Als municipis o zones on
el consum sigui raonable, no es to-
carà res. A més, cal tenir en compte
la dificultat tècnica de reduir la pres-
sió. Hi ha llocs on s’ha de fer però pot-
ser la xarxa no ho permet. 

Quines accions està fent actual-
ment l’AMB per garantir l’abas-

tament durant les sequeres, tant
l’actual com les futures que ens
puguin afectar? 
Estem coordinant els ajuntaments,
fomentem bones pràctiques per
reduir el consum i, a nivell de recurs,
estem aportant tota l’aigua rege-
nerada que podem al riu Llobregat.
Ara mateix, aportem 1.600 litres
per segon a l’alçada de l’assut de Mo-
lins de Rei, perquè la potabilitzado-
ra de Sant Joan Despí pugui captar-
la, vuit quilòmetres més avall, bar-
rejada amb l’aigua del riu. Això re-
presenta un 25% de l’aigua que es
produeix en aquests moments. 

Podem substituir l’aigua superfi-
cial per la regenerada? 
No tenim prou aigua regenerada per
poder tancar el cicle. Per altra ban-
da, està prohibit per llei potabilitzar
l’aigua regenerada. Tot i que tècni-

cament no hi ha problema per en-
viar l’aigua regenerada que surt de
l’estació del Prat a la potabilitzado-
ra, la llei no ho permet. És per això
que l’aboquem al medi i, un cop bar-
rejada amb l’aigua superficial, la
tornem a captar. Tot i que la pro-
porció és molt variable, hem arribat
a una proporció 1:1, és a dir, la ma-
teixa quantitat d’aigua de riu que
d’aigua regenerada. 

I què passaria si continués baixant
la quantitat d’aigua de riu?
En aquest cas no podríem potabi-
litzar l’aigua regenerada d’acord
amb la llei. Ara bé, si la situació fos
tan greu, com a situació catastròfi-
ca potser sí que es permetria fer-ho.  

L’aigua freàtica o de pou és una
opció viable a llarg termini?  
És una més de les fonts que ali-

menten la potabilitzadora, com la su-
perficial, la regenerada o la dessa-
lada. És l’Agència Catalana de l’Aigua
qui decideix quines quantitats po-
dem agafar de cada font. En el cas
de la freàtica, com que té una qua-
litat molt bona, la considerem com
un recurs estratègic, una cosa que
hem de cuidar i preservar. Imagi-
nem-nos l’aqüífer com un gran di-
pòsit subterrani d’aigua... És evi-
dent que no podem treure’n tota l’ai-
gua, perquè es buidaria.  

I l’aigua dessalada? Pot ser una so-
lució?
El problema de dessalar l’aigua és
que cal una estació de tractament
d’aigua marina, el que anomenem
dessaladora. L’ACA en té dues, una
a la Tordera i l’altra al Prat. Totes dues
estan funcionant des de fa molts
mesos al 100% de la seva capacitat.

Però no n’hi ha més. Ara l’ACA està
tirant endavant la construcció de
dues plantes més. Per una banda,
l’ampliació de la de la Tordera, que
actualment produeix 20 hm3  a l’any
i multiplicarà per quatre la seva
producció, fins als 80 hm3. Per l’altra,
faran una nova dessaladora a Cunit
o Cubelles que produirà 20 hm3més.
Però això està arrencant ara.

Per què és preferible l’aigua re-
generada que la dessalada?  
El problema és el preu. Cal molta en-
ergia elèctrica per dessalar l’aigua de
mar i això encareix el preu. Abans de
la sequera, les dessaladores estaven
produint poca aigua. Funcionaven
al 10%, perquè fèiem servir fonts
més econòmiques. Però si ens man-
ca l’aigua dels embassaments, po-
dem fer servir aigua dessalada. És un
recurs que ens permet ser resilients.

“Aportem tota l'aigua regenerada
quepodemal riu Llobregat”

Foto cedida

EL PLA DE FUTUR4El gran repte
de Catalunya, i també de Barcelo-
na i l’àrea metropolitana, és deixar
de dependre de l’aigua superficial,
que ens fa molt vulnerables a si-
tuacions de sequera com l’actual.
Això implica un canvi de model
que inclogui l’aigua regenerada i la
dessalada com a recursos recur-
rents. És un canvi que ja està en
marxa, a la vista de les dades.  

Segons Aigües de Barcelona,
el mes d’abril del 2021 la princi-
pal font d’abastament eren rius,
pantans i llacs, amb un 63%. Dos
anys després, l’aigua regenerada
ocupa un 25% i l’aigua dessalada
un 33%, cosa que ha permès re-
baixar el consum d’aigua super-
ficial d’un 63 a un 19%. Aquestes
xifres mostren un avenç, però
encara no són suficients.

MÉS RECURSOS
El conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, durant la seva com-
pareixença per anunciar les me-
sures d’emergència va explicar
que entre el 2027 i el 2030 el país
ja haurà fet els deures pendents pel
que fa a les infraestructures del ci-
cle de l’aigua. Aleshores “tindrem
molta més aigua disponible”, va dir. 

Això s’aconseguirà gràcies a
l’ampliació de la dessalinitzado-
ra de la Tordera i de la construc-
ció d’una de nova al Foix. Totes
dues estan previstes per al 2028
i el 2029, en virtut d’un acord tan-
cat pel conseller i Teresa Ribera,
ministra de Transició Ecològica,
el passat 5 de febrer. 

També hi contribuiran les
ampliacions i les millores de les
estacions potabilitzadores del Be-
sòs, del Llobregat i del Ter. I la in-
jecció de més aigua regenerada,
un cop engegat el Pla Nacional
que preveu augmentar de 27 a 40
les EDAR del país. Són accions
que ja estaven previstes al pla,
però que s’acceleraran durant els
mesos vinents. 

ESCURÇAR TERMINIS 
El director de l'Agència Catalana
de l'Aigua, Samuel Reyes, ha po-
sat èmfasi precisament en aques-
ta necessitat d’accelerar els passos.
Durant una entrevista a Catalu-
nya Ràdioho va deixar ben clar:
“Les eines hi són. Estem treballant
i hem d’escurçar terminis”. I va
afegir, més concretament: “Allò
que volíem fer en cinc anys ho
haurem de fer en dos”.  

Reyes va valorar l’esforç de la
ciutadania en els darrers anys  i
que ha permès reduir entre un 30
i un 40% el consum d’aigua,
unes xifres que situen Catalunya
amb un dels consums més baixos
de tot Europa. “Ens podem feli-
citar, però amb quaranta mesos
de sequera hem d’actuar”, va
sentenciar. 

MILLORES A LA XARXA
Reyes també va demanar als
ajuntaments que continuïn tre-

ballant en aquest sentit: “Si tenien
previst millorar les xarxes en els
pròxims quatre anys, ara ho hau-
ran de fer en un o dos”, va dir al
llarg de l’entrevista. 

Per facilitar-ho, des de la Ge-
neralitat s’ha obert una línia de
subvencions de 120 milions d’eu-
ros perquè els governs locals po-
sin al dia aquestes infraestructu-
res, i va animar els consistoris a
“posar l’aigua com una prioritat i
començar a digitalitzar el servei
per poder-lo conèixer millor”. 

Pel que fa al preu de l’aigua,
Reyes va insistir que no està pre-
vist que s’incrementi a conse-
qüència de la sequera. Amb tot, va
apuntar que “l’aigua ha de pagar
l'aigua i les tarifes s’han d’ajustar
a les necessitats”. En aquesta línia,
el director de l’ACA va defensar
que hi hagi “tarifes progressives
per a qui consumeix poc i qui con-
sumeix molt” i, sobretot, “tarifes
vulnerables perquè ningú es que-
di enrere”. Perquè el futur ha
d’estar garantit per a tothom.

Objectiu: nodependrede lapluja
» L’Agència Catalana de l’Aigua, amb Samuel Reyes al capdavant, accelera de cara al futur

» La voluntat és anticipar la posada en marxa d'infraestructures clau per combatre la sequera

Samuel Reyes és el director de l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA). Foto: Arxiu ACN
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AIGUA4En un context de se-
quera com l’actual, el que es va
anunciar ahir a Cardedeu, en una
trobada amb els alcaldes de
Montcada i Reixac, Bartolomé
Egea; de Santa Coloma, Núria
Parlon i de la regidora de Medi
Ambient de Badalona, Sonia
Egea, pot ser considerat una
bona notícia, però també una de
dolenta. L’anunci va ser el se-
güent: la reparació de les grans
fugues d’aigua que pateixen des
de fa molts anys Badalona i San-
ta Coloma de Gramenet tindrà
un cost de 36 milions d’euros.
Una bona notícia, sens dubte, ja
que es tracta d’un primer pas per
resoldre un problema molt gran.
Però, també, una mala notícia,
que confirma les mancances
existents per afrontar el mo-
ment actual.

Així doncs, ahir el director
d’Aigües Ter-Llobregat (ATL),
David Vila, va fer pública la futu-
ra construcció d’una nova via pa-
ral·lela al riu Besòs –n’hi ha tres de

fetes construïdes entre el 2003 i el
2009– per evitar una pèrdua d’ai-
gua que diàriament suma 255.000
litres. A les Oliveres, a Santa Co-
loma, se’n perden 75.000, i a Ca-
nyet, a Badalona, 180.000. Una
obra que costarà 36 milions d’eu-
ros i que assumirà l’ATL.

DOS ANYS D’OBRES
Vila també va explicar que a finals
de mes ja es posarà en marxa el
concurs públic per licitar l’obra,
amb la previsió que els treballs,

que duraran dos anys, comencin
a partir del setembre. Les obres
hauran de permetre desdoblar
més de sis quilòmetres de cano-
nada, per crear-ne una altra per tal

de donar subministrament a tres
milions de persones, que trans-
correrà paral·lel al riu Besòs pel
marge esquerre, creuant Santa
Coloma, Montcada i Sant Fost de
Campsentelles. “Ens trinxaran el
voltant del riu, però són obres que
s’han de fer”, ha destacat l’alcal-
de de Montcada, Bartolo Egea.

Per la seva banda, l’alcaldes-
sa de Santa Coloma, Núria Par-
lon va afirmar que és necessari
“donar una resposta sobre el re-
aprofitament de l’aigua. Els nos-
tres veïns viuen amb preocupació
la situació de sequera”.  “Estem a
l’espera per saber com podem
col·laborar els ajuntaments per-

què hi hagi menys problemes
amb les obres”, va afegir Parlon. 

En el cas de Badalona, la re-
gidora Sonia Egea ha descrit la
pèrdua d’aigua que pateix la
ciutat al barri de Canyet com un
“atemptat mediambiental” i ha
recordat que la ciutat la pateix
“des de fa 30 anys”.

Milions d’euros per noperdre aigua
» Les obres per arreglar les grans fugues d’aigua de Badalona i Santa Coloma costaran 36 milions

» Aigües Ter-Llobregat construirà una nova via paral·lela al riu Besòs a partir del setembre

Un moment de la trobada celebrada avui a Cardedeu. Foto: Albert Segura/ACN
La  fuga que
hi ha  a les Oliveres
provoca la pèrdua
diària de 75.000 litres 

Educació | La Bastida no tindrà ESO ni Batxillerat
El Departament d’Educació ha comunicat a l’Institut la Bastida que no

tindrà ESO ni Batxillerat el curs vinent. La Generalitat vol centrar l’institut
en l’FP i els seus alumnes i professors s’hi estan manifestant en contra.
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Sant Adrià té el primer cas
d’incapacitat total per covid

DRETS LABORALS4El jutjat so-
cial 31 de Barcelona ha recone-
gut la incapacitat permanent
en grau total a una treballado-
ra de la neteja que va contagiar-
se de coronavirus en un CAP de
Sant Adrià durant la pandèmia. 

La denunciant ha acreditat
patir Covid persistent i fibro-
miàlgia arran d’haver-se infec-
tat i la sentència condemna la
Mutua Fremap a abonar el 75%
de la base reguladora anual de
16.274,17 euros (al voltant d’uns
12.000 euros) en considerar
que aquestes patologies són d’o-
rigen professional, i també a
l’Institut Nacional de la Segu-

retat Social (INSS) i la Tresore-
ria General de la Seguretat So-
cial (TGSS). 

Aquesta és la primera reso-
lució favorable a un empleat a
Catalunya, segons el col·lectiu
Ronda.  La sentència corregeix
el criteri de l’INSS que, el 14 de
desembre de 2022, després
d’un examen, no va reconèixer
la incapacitat permanent, tot i
apreciar Covid persistent i fi-
bromiàlgia, i també aprecia la
“limitació funcional rellevant
que acredita impossibilitat de
dur a terme les seves funcions”
de neteja, com ara fregar o ne-
tejar vidres.

MÚSICA4El festival de música
electrònica BBF, anteriorment
anomenat Barcelona Beach Fes-
tival, es trasllada a Madrid, on se
celebrarà el 14 de juliol al recin-
te Iberdrola Music en el marc del
10è aniversari del certamen. Així
ho anunciaven divendres passat
des de Live Nation. Madrid se
suma així a la data ja anunciada
del BBF a Santiago de Compos-
tela, el 13 de juliol, en el marc de
la programació del Gozo Festival. 

En un missatge a X del passat
25 de gener, el certamen va indi-
car que davant la impossibilitat de
portar a terme el Barcelona Beach
Festival 2023, i per mantenir viu
l’esdeveniment, passarien a dir-se
BBF. “Esperem poder tornar a
Barcelona en un futur”, afegien.  

El Barcelona Beach Festival
no es va celebrar l’estiu del 2023
a Sant Adrià perquè, segons la
promotora organitzadora, Live
Nation, l’Ajuntament no va ator-
gar la llicència a l’esdeveniment.
El certamen ja es va fer el 2022
'in extremis', després que el con-
sistori al·legués que faltava do-
cumentació per atorgar el permís

i s’arribés a un acord hores
abans d’obrir.

Des de l’entitat Stop Concerts
agraeixen al Grup Municipal d’En
Comú Podem Sant Adrià per fer
una lectura d’un prec al ple a fi-
nals del 2023 i la valentia de l’al-
caldessa Filo Cañete per comen-
çar “la fi de la contaminació acús-
tica musical” al municipi.

Imatge de l’última edició del BBF. Foto: Nia Escolà/ACN

El Barcelona Beach Festival
decideix marxar a Madrid

Dones de la neteja a un hospital. Foto: Fundació Salut Empordà

Ciutadania | La síndica de greuges, a Sant Adrià
El pròxim 21 de febrer l’equip de la síndica de greuges estarà a Sant Adrià.

Els veïns que vulguin podran fer consultes o presentar queixes sobre
l’administració pública o empreses de manera presencial o via telemàtica.

L’any passat el festival
ja no es va fer perquè
l’organització no 
va rebre el permís
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Tiana registra la taxa d’atur
més baixa del Maresme

OCUPACIÓ4Segons les dades
de l’Observatori de Desenvolu-
pament Local del Consell Co-
marcal del Maresme, Tiana ha
registrat en aquest inici del
2024 la taxa d’atur més baixa
del Maresme. 

Mentre que la mitjana de la
comarca se situa en 9,7%, Tia-
na té el percentatge més baix
amb un 4,8% i Pineda de Mar
la més alta (13,4%). Amb rela-
ció al mes passat, en 18 muni-
cipi de la comarca l'atur regis-
trat ha incrementat, en uns al-
tres 10 ha baixat i a Calella i
Montgat s’ha mantingut amb el

mateix còmput total. Respecte
de l'any anterior, ha baixat en
20 municipis i en els altres 10
ha incrementat.  

En el cas de Tiana, actual-
ment hi ha 226 persones que es-
tan a l’atur. Respecte del de-
sembre, la taxa ha caigut un
2,6% al gener. Si ens fixem en el
valor interanual, respecte del
gener de 2023 el percentatge ha
caigut un 3,4%. La tendència de
Tiana és contrària a la de la co-
marca, que ha començat el 2024
amb un augment de l’atur. De
fet, és el quart mes consecutiu de
creixement dels aturats.

PREMI4L’Ajuntament de Mont-
gat ha estat guardonat amb el
Premi Vela Social de 2023 per
l'organització del projecte Esport
Blau. Es tracta d’un programa
que combina educació i esport i
proposa una activitat, de for-
mació poliesportiva en esports
de la vela i en el medi marí, a l’a-
lumnat de 5è de primària de mu-
nicipis costaners. A Montgat es
fa en col·laboració entre les es-
coles de primària Salvador Es-
priu i Marina, l’Escola de Mar i
el Club Marítim.

El premi es va entregar di-
jous passat en el marc de la Fes-
ta de la Vela Catalana, que va
tenir lloc a l’espai American
Cup experience, situat a Bar-
celona, en el que es distingeix
l’esforç dels Clubs i de les Es-
coles de Vela i també de totes
les institucions que treballen
conjuntament amb la Vela Ca-
talana. Aquesta distinció reco-
neix la feina feta i l'impacte po-
sitiu que el programa Esport
Blau ha tingut a la comunitat
educativa de Montgat.

La regidora d’esports, Tània
González,  va valorar la impor-
tància de projectes com aquest.
“Esport Blau és una fantàstica
iniciativa per fomentar l'activi-
tat esportiva dels nens i nenes de
Montgat en un espai tan salu-
dable com és el mar. Aquest
premi és un testimoni del treball
col·lectiu que ens motiva a con-

tinuar endavant per seguir mi-
llorant la qualitat de vida dels
montgatins i montgatines “, va
assegurar González.

L’Ajuntament també va mos-
trar el seu compromís de pro-
moure l’esport i de treballar
amb els agents socials i educatius
malgrat els entrebancs dels tem-
porals i la pèrdua de sorra.

L’acte de l’entrega del premi. Foto: Ajuntament de Montgat

Montgat, guardonat amb 
el Premi Vela Social 2023

Tiana ha registrat un 4,8% d’atur. Foto: Ajuntament de Tiana

Trànsit | Campanya de controls de trànsit
Del 8 al 14 de febrer, la policia de Tiana durà a terme controls aleatoris 
de drogoalcoholèmia en el marc de les campanyes del Servei Català de
Trànsit. La meitat dels morts a la carretera el 2023 n’havien consumit.
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Esports

És la teva segona tempora-
da al Manchester City. Et
sents completament adap-

tada a l’equip i a la ciutat?
Sí, totalment. Fitxar pel Manc-
hester City va ser un canvi en la
meva carrera professional, un pas
endavant, no només pel que sig-
nifica formar part d’un dels millors
clubs del món, sinó que perso-
nalment també. Canvies de país,
de llengua i de cultura. Els primers
mesos van ser d’adaptació, tot i
fer-me un lloc en l’equip molt
ràpid i sentir-me molt còmode
dins el vestidor. I, amb el pas de
les setmanes, també vaig sentir-
me més fluida amb l’anglès.

La temporada passava, però, els
resultats no van ser els desitjats.
Som un equip jove, tenim gana i vo-
lem molt més. La temporada pas-
sada no vam saber transmetre-ho
en el terreny de joc i tampoc en els
resultats, però aquesta temporada
l’equip ha fet un pas endavant.
Personalment, em sento molt cò-

moda amb el rol que tinc dins l’e-
quip, tot i que sent competitiva com
soc encara puc donar molt més de
mi mateixa. La millor versió de la
Laia encara no ha arribat.

Aquesta temporada teniu l’o-
portunitat de guanyar tres títols.
Sí, continuem vives en les tres
competicions i t’asseguro que llui-
tarem per aconseguir el màxim de
títols possibles. Això sí, a partir
d’ara entrem en una fase de la tem-
porada en què jugarem diumenge,
dimecres i diumenge. Vindran par-
tits de màxima exigència, però
que venen molt de gust. De fet,
una de les raons per les quals vaig
acceptar fitxar pel Manchester City
és per jugar aquests partits.

El Chelsea –6 títols de lliga en els
darrers 7 anys–és el dominador
del futbol femení al Regne Unit.
L’objectiu del City és acabar tom-
bant l’hegemonia de les blues?
Així és, guanyar la lliga anglesa és
la màxima aspiració que tenim
aquesta temporada. És una il·lusió
compartida del vestidor.

Creus que, actualment, la lliga
anglesa és la competició do-

mèstica més atractiva i compe-
titiva del futbol femení?
Sí, sens dubte. Tot i ser molt jove,
he tingut l’experiència de jugar a
la lliga espanyola i l’anglesa i, ac-
tualment és la més competitiva.
Prova d’això és que hi ha quatre

equips –Chelsea, Manchester City,
Arsenal i Manchester United–
que tenim l’aspiració i l’oportu-
nitat de guanyar el títol. Les plan-
tilles són de molta qualitat, i hi ha
molt poc marge d’error.

Guanyar la lliga t’assegura jugar
la pròxima edició de la Cham-
pions League, una fita amb premi
doble. Jugar la màxima competi-
ció continental és el gran repte?
Sí, jugar la Champions League
és la meva il·lusió, i és en l’horit-
zó de tot el vestidor. És un repte
que tinc molt present. A mi m’a-
gradaria jugar-la sempre!

Quin equip veus favorit per
guanyar la Champions aquesta
temporada?
No t’ho sabria dir. Els equips van pas-
sant la fase de grups, però a partir de
les eliminatòries ja posen una mar-
xa més. El Barça o el Lió sempre són
candidats, més enllà del futbol que
ofereixen.

Des de la distància segueixes l’ac-
tualitat del Barça femení?
Sí, per descomptat. Soc molt aficio-
nada al futbol, segueixo les compe-
ticions anglesa i espanyola.

Tens contracte amb el City fins al
2025. Els teus plans de futur pas-
sen per continuar al futbol anglès
o tornar a la lliga espanyola?
Soc una jugadora molt competiti-
va i si vaig acceptar el repte de ju-
gar al Manchester City és per em-
peltar-me de l’esperit guanyador
d’aquest club. La meva prioritat és
jugar en un equip gran, competir
a la Champions League i guanyar
títols. Això farà que el meu dia a dia
sigui on jo vulgui ser.

Què trobes a faltar de Catalunya?
[Riu] La llista és llarga! Ara t’expli-
caré un secret: quan soc a casa (a

Catalunya), a la nit sempre prenc un
flam de La Fageda. No ho puc evi-
tar, és irresistible [riu]. Al Regne Unit,
no el trobo. Bàsicament, trobo a fal-
tar la gastronomia. Des d’un bon
fuet fins a una calçotada.

A Manchester has coincidit amb
l’època més gloriosa de l’equip
masculí que lidera un català,
Pep Guardiola. Actualment és el
català més universal?
Sí, ho és. Guardiola és un referent: allà
on va, dona a conèixer la nostra ter-
ra. A més, és molt proper. És un en-
trenador excel·lent, i no es cansa de
guanyar títols. Sempre que tinc l’o-
portunitat em quedo a veure els en-
trenaments de l’equip masculí.

Amb Santa Coloma de Grame-
net quin vincle hi tens?
Hi tinc un vincle molt fort, és la meva
ciutat i casa meva és al centre, a to-
car de l’església. A la plaça del cen-
tre és on vaig començar a jugar a pi-
lota amb els meus amics, sempre vo-
lia jugar-hi. És el lloc on un amic del
meu pare va veure’m i em va donar
l’oportunitat d’incorporar-me al CD
Arrabal Calaf. A la plaça del centre de
Santa Coloma de Gramenet és on
em vaig enamorar del futbol.

“A la plaça del centre de
Santa Coloma és on em
vaig enamorar del futbol”
Laia Alexandri / Jugadora del Manchester City

Laia Alexandri López (Santa Coloma de Gramenet, 2000), jugadora del Manchester
City, es va formar al CD Arrabal Calaf i al CE Sant Gabriel. Amb 11 anys va fer el salt als
equips inferiors del FC Barcelona, amb qui va arribar a guanyar dues lligues. Després
va fitxar per l’Atlético de Madrid, on va aixecar dues lligues més, i ara juga al City. 

“Guanyar la lliga
anglesa és la màxima
aspiració que tenim
aquesta temporada”

Foto: Manchester City

Bàsquet | La Penya rep el Club Sant Josep Obrer 
El conjunt de Jordi Vizcaíno rebrà el pròxim 18 de febrer el Club Sant Josep Obrer, en partit

corresponent a la 22a jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Club Joventut Badalona hi arribarà
després de la derrota per 70-77 i a la pròrroga contra el Baloncesto Leganés del passat dia 3.

Quim Miró
SANTA COLOMA
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L’Elling i el Kjell es coneixen compartint
habitació en un centre psiquiàtric i, pas-
sat un temps, acaben compartint un pis
tutelat a Oslo. A partir d’aquí comença-
rà el relat d’una història de superació per-
sonal gràcies a la particular i peculiar amis-
tat que acaba sorgint entre ambdós. L’o-
bra es pot veure fins al pròxim 17 de març
a La Villarroel de Barcelona.

Teatre

Elling
Pau Carrió

Es tracta del sisè disc del quintet barce-
loní de folk. En aquest nou àlbum la ban-
da fusiona la música tradicional de di-
versos indrets del món amb ritmes ac-
tuals, a través de temes que narren his-
tòries medievals, humorístiques i contes
infantils. El disc inclou un total d’onze can-
çons i col·laboracions amb Jonatan Pe-
nalba i Tarta Relena.

Música

Durant l'estiu del 1957, l'empresa que l’ex-
pilot de carreres Enzo Ferrari (Adam Dri-
ver) i la seva dona Laura (Penélope Cruz)
van aixecar deixa de funcionar, de la
mateixa manera que el seu matrimoni,
que fa front a la mort del seu fill. Deses-
perat, Enzo decideix apostar-ho tot en una
emblemàtica carrera que travessa Itàlia,
la Mille Miglia.

Pelis i sèries

Ferrari
Michael Mann

El Pony Pisador
Ocells

Carnaval de Barcelona
Fins dimecres 14 de febrer, Barcelona s’omplirà d’actes, acti-

vitats i disfresses per celebrar el Carnaval 2024. Entre les
propostes programades més destacades hi ha la celebració
del Dijous Gras als mercats municipals, l’arribada del rei Car-
nestoltes al Palau de la Virreina o l’enterrament de la sardina
als diferents barris de la ciutat. Aquest any, a més, s’han or-
ganitzat fins a 45 rues pels carrers, entre les quals desta-

quen la de l’Eixample i la de Gràcia. D’altra banda, també hi
ha festes temàtiques amb diferents dj i artistes musicals que

actuaran a la Monumental i també a la Sala la Paloma.

D A V I D  V E R D A G U E RQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El periodista i guionista de Roses Pau Cusí
ha publicat aquest llibre que retrata la cara
més absurda del turisme, tot fent una fu-
sió de l’humor, la ironia i la violència. A tra-
vés de sis històries curtes i d’un grup de
personatges s’explica tot allò que passa
en un municipi costaner, així com les re-
lacions que s'estableixen entre els locals
i els visitants que hi arriben.

Llibres

La garota entre les dents
Pau Cusí

|Suicide Squad
El joc posa el jugador en la pell de l’Esquadró Suïcida i de personatges 

com Harley Quinn o Deadshot per derrotar la Lliga de la Justícia.
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Viuen línia

David Verdaguer (Malgrat de Mar, 1983) ha estat
reconegut amb el Premi Gaudí 2024 a Millor Ac-
tor Protagonista pel seu paper a la pel·lícula Sa-
ben aquell, de David Trueba. Es tracta del tercer
Gaudí que recull, ja que el 2015 i el 2018 Verda-

guer també va rebre el guardó en aquesta matei-
xa categoria. Del reconegut actor català cal des-
tacar la seva trajectòria en cinema i la seva parti-
cipació en films com No culpis el karma del que et
passa per gilipolles, Estiu 1993 o 10.000 km, actua-
ció per la qual va estar nominat als Goya de l’any
2014 com a actor revelació. A la televisió també
és conegut per haver format part de sèries cata-
lanes com Plats Bruts, El cor de la ciutat, Ventdelpà
o La Sagrada Família, entre altres. Mentrestant,

en teatre també destaca per haver protagonitzat
diverses obres que han passat per alguns dels 

escenaris més importants del país. 

Famosos

Ser un reconegut actor català
Té trajectòria al món del cinema, a la televisió i també al teatre

Guanyar el Gaudí a Millor Actor Protagonista
És la tercera vegada que s’endú aquest premi

Felicitacions pel seu paper
Els usuaris aplaudeixen la seva interpretació a Saben aquell
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

AIGUA 

Són antioxidants i antiinflamatoris i els
trobem a la majoria de fruites i verdures

OMEGA 3

POLIFENOLS 

FIBRA

E S T I L S  D E  V I D A

i GENT GRAN
Uns hàbits alimentaris equilibrats i saludables contribueixen di-
rectament al benestar físic de les persones grans, però també
ajuden a mantenir en forma les seves facultats mentals. Per ex-
emple, una dieta adequada pot fins i tot millorar la memòria, se-
gons la Fundació Amics de la Gent Gran. N’hi ha prou d’incloure-
hi alguns aliments que continguin polifenols, Omega 3 i fibra.    

Els polifenols són molècules presents en la majoria de les
fruites i verdures i tenen propietats antioxidants i antiinflamatò-
ries, que prevenen la deterioració cel·lular. Els aliments rics en
Omega 3 redueixen el risc de deteriorament cognitiu i demèn-
cia, segons diversos estudis, i són presents en una gran varietat
d’aliments, com els peixos blaus, les olives, els fruits secs, els olis
vegetals, les llavors i els mariscs. Finalment, menjar aliments
amb un alt contingut en fibra també ajudarà els més grans a re-
duir el risc de patir malalties neurològiques.   

Encara hi ha un altre element que podem introduir a la die-
ta, i és molt fàcil d’aconseguir: l’aigua. Perquè la deshidratació
és causa de mals de cap, descuits i falta de reflexos, i afecta es-
pecialment la gent gran.  

Aliments que milloren la memòria 

Els mals de cap o la falta de reflexos poden ser la
conseqüència d’un procés lent de deshidratació    

Les claus

Els àcids Omega 3 disminueixen el risc 
de deteriorament cognitiu i de demència 

El bròquil o la col contenen molta fibra, que ajuda 
a reduir el risc de malalties neurològiques  
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